
 محمد شمس لنگرودی با بررسی اینکه 
»چرا حافظ شاعر عجیبی است« می گوید: 
کتاب حافظ برای من فقط کتاب نیست بلکه 
یک جور زندگی کردن با خودم از طریق حافظ 
است. این شاعر که بهمن ماه امسال تصحیح 
از دیوان حافظ منتشر شده است، در  او 
گفت وگو با ایسنا، درباره دیگر کتاب جدید خود 
»درک من از درک حافظ و زیبایی شناسی 
او« اظهارکرد: تصورم این است که درک من 
از درک حافظ و زیبایی شناسی او با دوستان 
دیگر کمی و شاید خیلی فرق داشته باشد؛ 
حدودا ۵۰ سال است که حافظ می خوانم و 
در شعرش دقیق می شوم و حدود ۳۰ سال 
است که دارم بر روی شعر حافظ کار می کنم. او 
افزود: مطمئن نیستم که حافظ عارف بوده یا 
نه. به نظرم مهم ترین مساله و مشغله حافظ، 
« بوده است. این درک را به مرور در یک  »شعر
کتاب مفصل  به نام »درک من از درک حافظ و  
زیبایی شنایی او« نوشته و به نشر نگاه داده ام 
که در حال آماده سازی برای چاپ است. 
شمس اظهار کرد: انتشار این کتاب، برای 
من مساله حساسی است؛ می خواهم دقت 
بیشتری بر روی آن داشته باشم و به گونه ای 
نباشد که بعدا بگویم خوب می شد به این 
نکته بیشتر توجه می کردم. مرتب دارم  کتاب 
را مرور می کنم، گاه جایی چیزی اضافه می کنم 
و گاه چیزی را کم. این روزها بیشتر بر تاریخ 
تصوف تمرکز می کنم و عرفان را بیشتر  نگاه 
می کنم تا ببینم چه جنبه هایی از عرفان روی 
حافظ تأثیر داشته است.  اینکه چه جنبه های 
فکری و زیبایی شناختی بر شعر حافظ تأثیر 
گر بعدا به نظر خودم  داشته، مهم است. ا
رسید که  کتاب آمادگی کامل برای چاپ دارد، 
منتشرش می کنم. او با اشاره به اینکه این 
کید  کتاب در حدود ۵۰۰ صفحه خواهد بود، تأ
که منتشر می شود،  کتابی  کرد: می خواهم 
کتابی باشد که به دل خود من بنشیند و بگویم 
همینی بود که می خواستم درباره درکم از درک 
حافظ بنویسم. این شاعر  و منتقد ادبی درباره 
اینکه حافظ از شاعرانی است که هر کسی درک 
متفاوتی از شعرش دارد و شاید بتوان گفت 

، شاعر عجیبی است، گفت: در  در تاریخ شعر
این کتاب به این نکته پرداخته ام که »چرا 
حافظ شاعر عجیبی است؟«؛ یک نکته این 
است هر شعری که تمام شاعران پیش و بعد از 
حافظ می گفتند درباره یک موضوع بود، مثلاً 
گر درباره عرفان شعر می گفتند، فقط درباره  ا
گر شعر مدح بود، از ابتدا تا انتها  عرفان بود، ا
مدح بود. اما شعر حافظ این طور نیست. در 
یک غزل حافظ، بیت ها الزاما به هم مربوط 
نیستند، یک بیت عرفانی است، یک بیت 
طنز است و بیت دیگر نیست انگارانه است. 
فقط حافظ توانسته این کار را انجام  دهد؛ اما 
به رغم تفاوت ها در هر بیت، شاهد یک دستی 
هم در غزلش هستیم. جذابیت و رمزآمیز 

بودن حافظ به همین دلیل است.
  یکدست  بودن اشعار حافظ

کید بر اینکه فقط حافظ   او در ادامه با تأ
توانسته این کار را انجام دهد، تصریح کرد: 
بعد از حافظ و در دوره سبک هندی تقریبا 
همه شاعران همین کار را کرده اند و ابیاتشان 
الزاما به هم ربطی ندارد اما نتوانسته اند مانند 
حافظ فضای یک دستی به دست بیاورند؛ نه 
اینکه اصلا نتوانسته باشند اما مانند حافظ 

نتوانسته اند وجه عاطفی به شعر بدهند تا 
شعر یک دست و تأثیرگذار شود وگرنه صائب 
کلیم و عرفی شاعران کوچکی نبودند اما  و 
این توانایی و یک دستی عاطفی را نداشتند 
و عجیب بودن حافظ در آن است. شمس  در 
پاسخ به اینکه با توجه به وسواسی که برای 
انتشار این کتاب دارد، انتظار مخاطبان چه 
زمان به سرانجام می رسد، افزود: خودم دلم 
می خواهد هرچه زودتر  کتاب تمام شود. عید 
سال گذشته، به ناشر گفته بودم دیگر می تواند 
شروع به چاپ کند اما قبل از چاپ، دو نسخه 
به من بدهد تا نگاهی  به آن بیندازم و کتاب را 
دوباره نگاه کنم. ناشر هم کتاب را چاپ کرد 
و همان نگاه دوباره باعث شد یک سال دیگر 
هم بر روی کتاب کار کنم. دقیقا نمی دانم 
نسخه نهایی را چه زمانی به ناشر خواهم 
داد.  شمس لنگرودی در ادامه خاطرنشان 
کرد: برای من کتاب حافظ، فقط کتاب نیست 
بلکه یک جور زندگی کردن با خودم از طریق 
بهتر  بگویم،  این طور  شاید  است.  حافظ  
باشد زیرا هربار که کتاب حافظ را باز می کنم، 
نکته جذابی در آن می بینم، هر دفعه که این 
کتاب را باز می کنم شعرها بر من اثر عاطفی 

قوی ای می گذارد بنابراین دارم با آن زندگی 
می کنم و نمی دانم کی  تمام می شود. البته 
این را هم بگویم هرروز بر روی این کتاب کار 
نمی کنم. هیچ گاه بر روی هیچ  کاری متمرکز 
نمی شوم. دو سه  ماه است سراغش نرفته ام، 
بر  دیگری  تمرکز  و  کنم  پیدا  خلوتی  هرگاه 
روی آن  بگذارم فکر کنم سه چهار ماه دیگر 
تمام شود. شمس لنگرودی بر اساس کتاب 
»درک من از درک حافظ و زییایی شناسی 
او«، تصحیحی از »دیوان اشعار حافظ« را 
هم در سال ۱۴۰۳  در نشر نگاه منتشر کرده 
است. او در پیش سخن این تصحیح نوشته 
است: »در کتاب »درک من از درک حافظ و 
زیبایی شناسی او« که در موسسه انتشاراتی 
نگاه در دست انتشار است به تفصیل درکم را 
ح داده ام.  بر اساس آن  از حافظ و شعر او شر
درک است که دیوان حاضر را تهیه کرده ام. 
یعنی با در نظرداشتن درکم از درک حافظ 
نسبت به هستی و زیبایی شناسی، از میان 
واژه های متفاوت در دیوان های مختلف 
حافظ، واژه هایی را برگزیده ام که به زعم من به 
حافظ نزدیک تر است. با این اوصاف، کار من 
نه در عرصه پژوهشی، بلکه زیبایی شناختی 
است؛ یعنی تمرکز من نه روی قدیمی تر بودن 
بلکه حافظانه تر بودن بوده است. البته گفته 
نیز  از پژوهشگران  گفته قصد بسیاری  نا و 
همین بود ولی درک ها و نگاه ها و انگیزه ها 
متفاوتی  نتایج  به  متفاوت  راهبردهای  و 
می رسد؛ چنان که درک من از درک حافظ 
بسیار متفاوت است از درک مثلا استاد پرویز 
ناتل خانلری؛ که در نتیجه ما را به گزینش 
واژه های متفاوت می رساند... نکته اصلی 
سخنم در کتاب »درک من از درک حافظ و 
که استفاده  زیبایی شناسی او« این است 
و  زبان  و  و تفاسیر و لحن  تعابیر  از  حافظ 
واژه های عرفانی الزاما دلیل بر عارف بودن 
نیست. مشغله حافظ شعر است و همه امور 
از جمله عرفان برای او محمل و امکانی برای از 
قوه به فعل درآودن شعر است. اعتبار حافظ، 
شگردهای  در  امور  همه  کردن  استعاری 

نبوغ آسای زبان است.
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a r m a n m e l i . i r
موسیقـــی

کمتر از یک هفته تا جشنواره موسیقی
 بدون جدول؛ بدون فروش بلیت!

 کمتر از یک هفته به برگزاری چهلمین 
باقی  بین المللی موسیقی فجر  جشنواره 
جدول  از  خبری  هنوز  اما  است  مانده 
اجراهای آن و البته بلیت فروشی کنسرت ها 
چهلمین  ایسنا،  گزارش  به  نیست. 
قرار  فجر  موسیقی  بین المللی  جشنواره 
۱۰ سالن  ۲۹ بهمن ماه در  ۲۳ تا  از  است 
مختلف تهران برگزار شود اما هنوز خبری 
از انتشار جدول برنامه های این رویداد و 
آغاز روند بلیت فروشی آن نیست. هرچند 
که تأخیرهایی از این دست در جشنواره 
موسیقی فجر اتفاق تازه ای نیست؛ به گونه ای 
که در دوره سی ونهم جشنواره، جدول اجراها 
هشت روز پیش از آغاز این رویداد مهم 
منتشر شد. همچنین در دوره سی وهشتم 
نیز جدول اجراها دو روز پیش از آغاز برگزاری 
در اختیار مخاطبان قرار گرفت! آیا به این 
که مخاطب برای تهیه هزینه و  فکر شده 
حضور در اجرای موسیقی مورد علاقه اش 
که از بعد  نیاز به برنامه ریزی دارد؟ البته 
کنون، روزانه  نشست خبری این جشنواره تا
درباره  قطره چکانی  صورت  به  اطلاعاتی 
از  کنسرت ها و اجراهای جشنواره  برخی 
طریق روابط عمومی جشنواره در اختیار 
رسانه ها قرار می گیرد اما خبری از انتشار 
کامل برنامه های جشنواره و حتی معرفی 
جشنواره  اجراهای  بلیت  فروش  عامل 
برای  بلیت فروشی  درحقیقت  نیست. 
 ، فجر موسیقی  جشنواره  کنسرت های 
کنسرت هایی  همانند بلیت فروشی برای 
است که در طول سال برگزار می شوند. حال 
این شرایط برای زمانی است که تنها یک 
کنسرت از یک خواننده برگزار می شود و 
قائدتا زمانی که رویدادی به وسعت جشنواره 
موسیقی فجر برگزار می شود، اطلاع رسانی، 
تبلیغات و بلیت فروشی باید به گونه ای باشد 
که مخاطب فرصت تصمیم گیری داشته و 
در نهایت شرایط به گونه ای پیش نرود که 
مخاطب عطای حضور در جشنواره را به 
لقایش ببخشد. این موضوع تقریبا قصه هر 
ساله  جشنواره موسیقی فجر است و منجر 
به خالی ماندن تعدادی از سالن ها می شود 
سایر  پاپ  بخش  جز  به  وقت ها  خیلی  و 
کام  بخش های جشنواره از فروش بلیت نا
می مانند. به نظر می رسد، جشنواره موسیقی 
فجر دستورالعمل ثابت و یا تقویم اجرایی 
دقیق برای برگزاری رویدادها و اجراهای خود 
ندارد و یا درگیر برخورد سلیقه ای مدیرانش 

شده است.

آنکارا- با اشاره به روابط   نخست وزیر ارمنستان 
ایروان اظهارکرد که مانعی در گفت وگوها و برقراری روابط 
دیپلماتیک طرفین وجود ندارد و گفت وگوهای دوجانبه 
طرفین به طور مداوم ادامه دارد. او همچنین از جمهوری 
آذربایجان دعوت کرد تا روابط جدیدی را با ارمنستان آغاز 
کند. به گزارش ایسنا،  »نیکول پاشینیان« نخست وزیر 
ارمنستان، )چهارشنبه( گفت که ایروان و آنکارا مدام در 
تماس هستند و هیچ مانعی برای تماس های دوجانبه 
وجود ندارد. خبرگزاری ریانووستی با انتشار این مطلب 
گزارش داد که پاشینیان در یک سخنرانی در شورای 
گفت: هیچ مانعی  آتلانتیک در سفر خود به آمریکا، 
میان ما و ترکیه نیست و مدام در حال گفت وگو هستیم. 
دیدار و رایزنی وزرای امور خارجه )ارمنستان و ترکیه( 
مدام و به طور همیشگی است. ما فعالانه، همکاری 
می کنیم و بر سر آنچه باید انجام شود،  تفاهم مشترکی 
میانمان وجود دارد. پاشینیان افزود: در روابط دوجانبه 
طرفین اختلافات مختصری وجود دارد که باید اقداماتی 
برای حصول نتیجه واقعی انجام شود. نخست وزیر 
ارمنستان گفت: ما به گفت وگو ادامه می دهیم. گمان 
می کنم ارمنستان و ترکیه هیچ گاه به اندازه الان، چنین 
گفت وگوی فعالانه ای نداشته اند که امیدوارم به زودی، 
این  پی  در  پاشینیان  اظهارات  باشد.  نتیجه بخش 
، دو طرف هیچ  که در حال حاضر ح شده است  مطر
روابط دیپلماتیک رسمی ندارند و مرزهای دو کشور از 

سال ۱۹۹۳ توسط آنکارا بسته شده است. تنش بین این 
دو کشور بر سر مسائل متعددی از جمله حمایت ترکیه 
از جمهوری آذربایجان در مورد مسئله قره باغ به وجود 
آمده است. روابط ایروان و آنکارا بیش از یک قرن است که 
به دلیل موضوع کشتار ارامنه توسط امپراتوری عثمانی 
در دوران جنگ جهانی اول، در وضعیت بحرانی قرار 
گرچه، اولین دیدار فرستادگان ویژه طرفین برای  دارد. ا
انویه  عادی سازی روابط میان ارمنستان و ترکیه در ژ
۲۰۲۲ در مسکو انجام شد. نخست وزیر ارمنستان ادامه 

داد: پیشنهاد ارمنستان به جمهوری آذربایجان آغاز 
روابط دوجانبه از یک صفحه جدید، خالی و روشن 
کید  است. پاشینیان روز سه شنبه در شورای آتلانتیک تا
کرد: پیشنهاد ما پایان دادن به بحث های بیشتر در مورد 
موضوعات متضاد و باز کردن دوره جدیدی در روابط 
دوجانبه است که از صفحه جدید، خالی و روشن شروع 
می شود. وی گفت که طرفین موفق شده اند در مورد 
موضوعات حساس پیش نویس پیمان صلح به توافق 
برسند. ارمنستان و آذربایجان توافق کردند که تمامیت 
ارضی یکدیگر را به رسمیت بشناسند، یعنی سرزمین های 
آذربایجان شوروی و ارمنستان شوروی در زمان شوروی. 
ما توافق کردیم که در پیش نویس صلح ماده ای داشته 
که ارمنستان و آذربایجان هیچ ادعای ارضی  باشیم 
علیه یکدیگر نداشته باشند. نخست وزیر ارمنستان آن 
را سنگ بنای صلح آینده خواند. او ادامه داد: چرا این را 
کنون صلح بیش از حد  می گویم، زیرا آشکار می کند که ا
کنون فقط اراده سیاسی برای  قابل دسترس است و ا
نهایی کردن این کار روی پیش نویس صلح، امضای آن و 
کو  داشتن صلح پایدار لازم است. در سال ۲۰۲۲، ایروان و با
با میانجیگری روسیه، ایالات متحده و اتحادیه اروپا، بحث 
درباره یک معاهده صلح آینده را آغاز کردند. در ماه مه 
سال گذشته، پاشینیان اظهارکرد که ایروان آماده است 
کمیت جمهوری آذربایجان را در داخل مرزهای  تا حا

شوروی، از جمله قره باغ، به رسمیت بشناسد.

چراغ سبز پاشینیان برای گسترش روابط با ترکیه و آذربایجان

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

 اعتراض گسترده دموکرات ها 
علیه »ایلان ماسک«

 قانون گذاران دموکرات پس از انتشار گزارش ها درباره 
دسترسی متحد نزدیک ترامپ به داده های حساس 
سامانه های مالی فدرال، دست به یک تجمع اعتراضی 
گسترده مقابل ساختمان وزارت خزانه داری زدند. به 
گزارش ایسنا، در پی انتشار گزارش هایی درباره دسترسی 
تیم »ایلان ماسک« میلیاردر حوزه فناوری و از متحدان 
نزدیک »دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمریکا به اطلاعات 
و داده های حساس سامانه های مالی فدرال، صدها نفر 
از معترضان و گروهی از قانون گذاران دموکرات، مقابل 
ساختمان وزارت خزانه داری تجمع اعتراضی برپا کرده و 
به »تصاحب خصمانه« سامانه های مالی دولت فدرال 
ج از ساختمان نیز  که به خیابان خار کردند  اعتراض 
کشیده شد. روزنامه گاردین با انتشار این مطلب نوشت: 
»معترضان به گزارش هایی درباره دسترسی تیم »اداره 
کارایی دولت« به داده های مالی حساس دولتی، از 
جمله اطلاعات مرتبط با پرداخت های تامین اجتماعی، 
)برنامه ملی بیمه اجتماعی( و  بازپرداخت های مدیکر
بازپرداخت های مالیاتی و سامانه هایی اعتراض کردند 
کنش را پردازش می کنند«  که سالانه، تریلیون ها دلار ترا
آمریکا  نمایندگان  مجلس  عضو  فراست«  »مکسول 
درباره ایلان ماسک در جمع معترضان گفت: »او به تمام 
اطلاعات ما، شماره های تامین اجتماعی ما و سامانه های 
پراخت فدرال دسترسی دارد. چه چیزی مانع از این 
خواهد شد که او پول مالیات دهندگان را بدزدد؟« ده ها 
نفر از اعضای کنگره، از جمله »مکسین واترز«، »ال گرین«، 
«، »جف مرکلی« و »ریچارد  ک شومر »آیانا پرسلی«، »چا
بلومنتال« به این محکومیت ها پیوستند. »جاسمین 
کروکت« در میان جمعیت گفت: ما نمی خواهیم بنشینیم 
و ببینیم که شما به قانون اساسی ما بی حرمتی می کنید. 
ما مقابل شما خواهیم بود! دقایقی پیش از آن، تعدادی 
از قانون گذاران، از جمله کروکت، پرسلی، فراست و »جیمی 
راسکین«  تلاش کردند وارد ساختمان خزانه داری شوند 
اما با مقاومت روبه رو شدند. مشارکت قانون گذاران 
دموکرات کنگره آمریکا در تجمع اعتراضی علیه دسترسی 
»ایلان ماسک« به سامانه های مالی فدرال در دقایق 
پایانی این تجمع اعتراضی خبری منتشر شد که وزارت 
خزانه داری آمریکا گفته تیم ترامپ تنها »دسترسی فقط 
کدگذاری شده« سامانه های  خواندنی به داده های 
پرداخت دولت داشته است. »جاناتان بلوم« در نامه ای 
به »ران وایدن« معاون دستیار وزیر خزانه داری در 
که این سامانه  امور قانون گذاری، در پیامی نوشت 
« است و هیچ گونه درخواست  همچنان »منسجم و موثر
پرداختی از سوی نهادهای دولتی رد نشده است. اما 
این موضوع نگرانی های معترضان، از جمله بسیاری از 
پیمان کاران پیشین فدرال را درباره نقش داشتن ماسک 

در سامانه های مالی فدرال در وهله اول را برطرف نکرد.

ولودیمیر زلنسکی: 

کرهمیکنیم باروسیهمذا
کوتــــاه

کره   رئیس جمهور اوکراین پس از بیش از سه سال جنگ با روسیه از آمادگی خود برای مذا
با همتای روسی خود خبر داد. رئیس جمهور اوکراین ولودیمیر زلنسکی در مصاحبه ای با 
کید کرد که حاضر است با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه،  یک خبرنگار بریتانیایی تأ
کره بنشیند و درباره پایان جنگ گفت وگو کند. این مقام اوکراینی تصریح کرد  پای میز مذا
گر این تنها راه برای برقراری »صلح« و جلوگیری از کشته شدن افراد بیشتری باشد،  که ا
حاضر است آن را انجام دهد. زلنسکی همچنین افزود که به همراه »چهار نفر« دیگر در این 
کرات شرکت خواهد کرد.پیش از این، رئیس جمهور آمریکا نیز به طور مکرر ادعا کرده  مذا
بود که به این جنگ پایان خواهد داد. وی حالا شرط دیگری را هم برای ادامه حمایت 
واشنگتن از اوکراین مشخص کرده است. کی یف باید منابع معدنی نادر خود را در اختیار 
ایالات متحده قرار دهد تا در مقابل، کمک دریافت کند. پوتین نیز در هفته گذشته از 
کره با اوکراین خبر داده بود اما گفتگوی مستقیم با زلنسکی را رد کرده  آمادگی خود برای مذا
کره با روسیه شده است که خواسته های طرفین با  بود. اوکراین در شرایطی حاضر به مذا
یکدیگر فاصله زیادی دارد. مسکو حاضر به بازگرداندن مناطق تصرف شده نیست و از طرف 
دیگر، از کی یف می خواهد که برای همیشه دور ناتو را خط بکشد و موضع نظامی بی طرفی 
اتخاذ کند. در مقابل، اوکراین پیوستن به سازمان پیمان آتلانتیک شمالی را یک »تضمین 

امنیتی« می داند و مدت هاست که بر این خواسته پافشاری می کند.

 رئیس جمهور قرقیزستان:
چین الگوی جهان است

 رئیس جمهور قرقیزستان صدیر جپاروف پس از امضای 
بیانیه مشترک تعمیق مشارکت راهبردی با همتای چینی 
شی جین پینگ، پکن را »الگویی برای جهان« توصیف 
کرد. جپاروف و شی »بیانیه مشترک جمهوری خلق چین 
و جمهوری قرقیزستان در مورد تعمیق مشارکت راهبردی 
جامع در عصر جدید« امضا کردند. این خبر را رسانه های 
دولتی چین و قرقیزستان شامل خبرگزاری »شینهوا« 
منتشر کرد. در بیانیه مشترک چین و قرقیزستان، چند 
موافقتنامه شامل موارد ذیل امضا شد: برنامه همکاری 
کمربند و جاده« )جاده ابریشم جدید( تا  ح  برای »طر
مختلف  بخش های  در  تفاهم  یادداشت   .2026 سال 
گردشگری و هوش مصنوعی.  شامل اقتصاد دجیتال، 
رئیس جمهور چین خطاب به همتای قرقیزستانی، درباره 
تداوم اعتماد متقابل سیاسی دو کشور و گزارش های مثبت 
از همکاری های دوجانبه در زمینه های مختلف، ابراز 
خرسندی کرد. جپاروف با ابراز خرسندی از سفر به پکن 
در ابتدای سال جدید گفت: »مایلم بهترین آرزوهای سال 
نو خود را به رئیس جمهور شی جین پینگ و مردم چین 
تقدیم کنم و برای چین در میزبانی نهمین دوره بازی های 
آسیایی زمستانی آرزوی موفقیت داشته باشم. او با تحسین 
»دستاوردهای درخشان چین اضافه کرد: »چین ضمن 
حرکت در مسیر مدرنیزاسیون، فرهنگ سنتی چینی را 
گسترش داده و به الگویی برای جهان تبدیل شده است.«

  چین از آمریکا شکایت کرد
 اقدام ترامپ در زمینه اعمال تعرفه های گمرکی جدید 
علیه چین موجب شکایت این کشور از آمریکا در سازمان 
تجارت جهانی شد. سیاست های تعرفه ای جدید دولت 
ترامپ علیه چین،  موجب شکایت این کشور از آمریکا در 
سازمان تجارت جهانی شد. به گزارش آناتولی، مقامات 
پکن،  واشنگتن را به نقض قوانین تجاری و تضعیف ثبات 
اقتصاد جهانی متهم کردند. در همین رابطه وزرات بازرگانی 
چین اعلام کرد که این کشور به سازمان تجارت جهانی 
تحت تاثیر تصمیم آمریکا برای اعمال تعرفه ۱۰ درصدی بر 
کنش به  کالاهای چینی شکایت کرده است. اقدام پکن در وا
کنش به  اعلامیه روز شنبه آمریکا صورت گرفت که پکن در وا
آن عنوان کرد که این اقدام، قوانین سازمان تجارت جهانی 
را نقض کرده و نشانه یکجانبه گرایی و حمایت گرایی تجاری 
کید  آمریکا تحت تاثیر عملکرد دولت ترامپ است. چین با تا
بر تعهد خود به دفاع از حقوق و منافع مشروعش از آمریکا 
خواست تا هر چه سریع تر اقدامات خود را اصلاح کند. 
سخنگوی وزارت بازرگانی چین در اظهارات خود بر نقش 
چین به عنوان کشور حامی سیستم تجاری چندجانبه 
کید کرد و برای همکاری با سایر اعضای سازمان تجارت  تا
جهانی جهت مقابله با یکجانبه گرایی و حمایت گرایی 

تجاری ابراز تمایل کرد.

محمد ساربان:

من هنوز وجود دارم!
سال  چند  که  پیشکسوتی  بازیگر  ساربان،  محمد   
پیش دچار عارضه مغزی شد، در ماه تولدش از کم لطفی 
همکارانش ابراز دلگیری کرد و گفت: من هنوز وجود 
دارم و محو نشده ام. این بازیگر باسابقه در گفت وگویی 
با ایسنا که به انگیزه زادروزش انجام شد، ابراز تاسف 
سال   ۵  ،۴ می د انید  که  همانطور  اظهارکرد:  او  کرد. 
پیش عارضه ای برایم پیش آمد که آن را هم موهبت 
الهی می دانم چون نیازی به این پول هایی ندارم که 
البته بعضی هم  که  و سریال ها می دهند  فیلم ها  در 
نمی دهند ولی اصل قضیه، کارکردن است که من حضور 
کرد: در این چند سال  داشته باشم. ساربان اضافه 
شاید ۶، ۷ فیلم کوتاه، یک تئاتر و دو فیلم بلند کار کردم 
و خوشحالم که همین کارها را داشتم ولی برای من کافی 
نبود. اخیرا هیچیک از دوستان تهیه کننده، کارگردان 
که حتی حالم را  یا دستیاران شان تماسی نمی گیرند 
بپرسند و این خیلی بد است چون من هنوز هستم و 
تمام و محو نشده ام. اسمم هست و خودم هم حضور 
دارم. این بازیگر پیشکسوت ادامه داد: امروز به سن 
علاقه مند  همچنان  که  ساربان  می رسم.  سالگی   ۷۸
گر شرایط مهیا  به کارکردن است، افزود: دوست دارم ا
باشد، همان کسانی که قبلا با هم کار کرده ایم، تماس 
بگیرند تا دوباره کار کنیم و من هم قول می دهم بدون 
کنم.  کار  هیچ عوارض و مزاحمتی سر صحنه با آنان 
همچنانکه قبلا هم سر صحنه، هرگز مزاحم و بدقلق و 
بدخلق نبوده ام و با همه سختی ها، گرمای تابستان و 
سرمای زمستان مدارا کرده ام. الان هم حاضرم متناسب 
با سن و سالم کار کنم ولی کم لطفی دوستان باعث این 
کم کاری شده که امیدوارم برطرف شود. او در پاسخ به 
اینکه اصلی ترین خواسته شما در روز تولدتان چیست، 
و  برمی گردد  به مردم  گفت: اصلی ترین خواسته من 
دوست دارم روزی برسد که مردم به وجود، روح و فیزیک 
خود فکر کنند که چرا به این دنیا آمده اند. صداقت را از 
همه چیز بالاتر می دانم. محمد ساربان بازیگری است که 
در کارنامه هنری خود بازی در آثاری همچون »شاپرک 
خانوم« )بیژن مفید(،  »دایره گچی قفقازی« )داریوش 
« )مهدی هاشمی(، »سربازه«  فرهنگ(، »ادیپ شهریار
کلبه  گلاب آدینه(، » ( » )هرمز هدایت(، »پادشاه مار
 ،) عموتم«، »ایکارو«، »۲۳۴۲ روز بد« ) بهروز غریب پور
»سلامان و ابسال« )مهدی شمسائی (، »آتش افروزان«، 
»سوگ سیاوش«، »باغ آلبالو« و» یوسف و زلیخا« )پری 
صابری(، »هفت نمایش« )اسماعیل خلج(، »رکاب« 
)عزت الله مهرآوران ( را به ثبت رسانده است. بازی در 
کارگردانی شهرام مکری،  فیلم »جنایت  بی دقت« به 

یکی از کارهای سینمایی او در سال های گذشته است.

محمد شمس لنگرودی:

باحافظزندگیمیکنم


